

**ВЕСТНИК
Томского государственного университета
2016. № 413. Декабрь**

- ФИЛОЛОГИЯ • PHILOLOGY
- ИСТОРИЯ • HISTORY
- ПРАВО • LAW

**TOMSK STATE UNIVERSITY JOURNAL
2016. № 413. December**

*Свидетельство о регистрации СМИ № 018694
выдано Госкомпечати РФ 14 апреля 1999 г.*

Подписной индекс в объединённом каталоге «Пресса России» 46740

**НАУЧНО-РЕДАКЦИОННЫЙ СОВЕТ
ТОМСКОГО ГОСУДАРСТВЕННОГО УНИВЕРСИТЕТА**

Э.В. Галажинский, д-р психол. наук, проф. (председатель);
И.В. Ивонин, д-р физ.-мат. наук, проф. (зам. председателя);
В.В. Демин, канд. физ.-мат. наук, доц. (зам. председателя);
Д.А. Катунин, канд. филол. наук, доц. (отв. секретарь);
В.Н. Берцун, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Е.В. Борисов**, д-р филос. наук, проф.; **Д.С. Воробьев**, канд. биол. наук, доц.;
С.Н. Воробьев, канд. биол. наук, ст. науч. сотр.; **А.А. Глазунов**, д-р техн. наук, проф.; **А.М. Горцев**, д-р техн. наук, проф.;
Л.С. Гринкевич, д-р экон. наук, проф.; **С.К. Гураль**, д-р пед. наук, проф.; **Т.А. Демешкина**, д-р филол. наук, проф.;
Ю.М. Ершов, д-р филол. наук; **В.П. Зиновьев**, д-р ист. наук, проф.; **В.И. Канов**, д-р экон. наук, проф.; **А.Г. Коротаев**, канд. физ.-мат. наук, ст. науч. сотр.; **И.Ю. Малкова**, д-р пед. наук, проф.;
В.П. Парначев, д-р геол.-минерал. наук, проф.; **О.В. Петрин**, директор Издательского Дома Томского государственного университета; **Т.С. Портнова**, канд. физ.-мат. наук, доц., директор Издательства НТЛ; **А.И. Потекаев**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Л.М. Прозументов**, д-р юрид. наук, проф.; **З.Е. Сахарова**, канд. экон. наук, доц.; **Ю.Г. Слизов**, канд. хим. наук, доц.; **В.С. Сумарокова**, директор Издательства ТГУ; **С.П. Сущенко**, д-р техн. наук, проф.; **П.Ф. Тарасенко**, канд. физ.-мат. наук, доц.; **Г.М. Татьянин**, канд. геол.-минерал. наук, доц.; **В.А. Уткин**, д-р юрид. наук, проф.; **О.Н. Чайковская**, д-р физ.-мат. наук, проф.; **Э.И. Черняк**, д-р ист. наук, проф.; **В.Г. Шилько**, д-р пед. наук, проф.; **Э.Р. Шрагер**, д-р техн. наук, проф.

**EDITORIAL COUNCIL
OF TOMSK STATE UNIVERSITY**

E. Galazhinsky, Dr. of Psychology, Professor (Chairman);
I. Ivonin, Dr. of Physics and Mathematics, Professor (Vice Chairman); **V. Demin**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor (Vice Chairman); **D. Katunin**, PhD in Philology, Associate Professor (Executive Editor); **V. Bertsun**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **Ye. Borisov**, Dr. of Philosophy, Professor; **D. Vorobyov**, PhD in Biology, Associate Professor; **S. Vorobyov**, PhD in Biology, Senior Researcher; **A. Glazunov**, Dr. of Engineering, Professor; **A. Gortsev**, Dr. of Engineering, Professor; **L. Grinkevitch**, Dr. of Economics, Professor; **S. Gural**, Dr. of Education, Professor; **T. Demeshkina**, Dr. of Philology, Professor; **Yu. Yershov**, Dr. of Philology; **V. Zinoviev**, Dr. of History, Professor; **V. Kanov**, Dr. of Economics, Professor; **A. Korotaev**, PhD in Physics and Mathematics, Senior Researcher; **I. Malkova**, Dr. of Pedagogy, Professor; **V. Parnachev**, Dr. of Geology and Mineralogy, Professor; **O. Petrin**, Head of Tomsk State University Publishing House; **T. Portnova**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor, Director of Scientific and Technical Literature Publishing House; **A. Potekaev**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **L. Prozumentov**, Dr. of Law, Professor; **Z. Sakharova**, PhD in Economics, Associate Professor; **Yu. Slizhov**, PhD in Chemistry, Associate Professor; **V. Sumarokova**, Director of TSU Publishing House; **S. Sushchenko**, Dr. of Engineering, Professor; **P. Tarasenko**, PhD in Physics and Mathematics, Associate Professor; **G. Tatianin**, PhD in Geology and Mineralogy, Associate Professor; **V. Utkin**, Dr. of Law, Professor; **O. Chaikovskaya**, Dr. of Physics and Mathematics, Professor; **E. Chernyak**, Dr. of History, Professor; **V. Shilko**, Dr. of Education, Professor; **E. Shrager**, Dr. of Engineering, Professor

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛЛЕГИЯ

Главный редактор –
В.П. Зиновьев,
д-р ист. наук, профессор

Заместители главного редактора:
Т.А. Демешкина,
д-р филол. наук, профессор
В.А. Уткин,
д-р юрид. наук, профессор

Ответственный секретарь –
Д.А. Катунин,
канд. филол. наук, доцент

Р.Л. Ахмедшин,
д-р юрид. наук, профессор
Л.М. Прозументов,
д-р юрид. наук, профессор
П.П. Румянцев,
канд. ист. наук, доцент
А.С. Янушкевич,
д-р филол. наук, профессор

Журнал включен в базу данных Emerging Sources Citation Index в Web of Science Core Collection.
Журнал включен в базу данных Russian Science Citation Index на Web of Science.

The Journal is included in the Emerging Sources Citation Index in the Web of Science Core Collection.
The Journal is included in the Russian Science Citation Index and put on the Web of Science.

Журнал включен в «Перечень рецензируемых научных изданий, входящих в международные реферативные базы данных и системы цитирования, в которых должны быть опубликованы основные научные результаты диссертаций на соискание ученой степени кандидата наук, на соискание ученой степени доктора наук», Высшей аттестационной комиссии.

СОДЕРЖАНИЕ

ФИЛОЛОГИЯ

Андросова С.В., Гусева С.И., Деркач С.В., Морозова О.Н.	
К вопросу об эллипсисе и элизии в спонтанной речи (на материале английского языка)	5
Баженова Я.В. Поэтика рассказа И.А. Бунина «Веселый двор»: имя – художественная деталь – нарратив	14
Банкова Т.Б., Угрюмова М.М. Диалектный «Словарь детства»: в поисках лексикографического формата (на материале говоров Среднего Приобья)	22
Демешкина Т.А. Трансформация диалектной коммуникации под воздействием СМИ	29
Исакова А.А. Русские заимствования в Словаре диалектов сибирских татар д.Г. Тумашевой	34
Обдалова О.А., Минакова Л.Ю., Соболева А.В.	
Исследование роли контекста в интерпретации социокультурно маркированного дискурса на основе дискурсивно-когнитивного подхода	38
Смирнова Е.А. Функционирование отсубстантивных глаголов в бизнес-дискурсе (корпусный анализ текстов «The Financial Times»)	46
Gillespie D.Ch., Gural S.K. Film adaptation and cultural politics: the Russian approach to screening literature	52
Régnier J.-C., Bello S.E.L., Kuznetsova E.M.	
Normative approach to ethnomathematics: linguistic and philosophical grounds	57

ИСТОРИЯ

Афанасова Е.Н. Формирование кадрового состава дошкольных учреждений Восточной Сибири в 1920–1930-х гг.	64
Бадиков Р.А. Застарелая «болезнь» предубежденного отношения к партизанам. Взаимоотношения командующего 5-й армией РККА Г.Х. Эйхе и повстанческого контингента Западной Сибири (1919–1920 гг.)	70
Брумм К.А. Реализация основных направлений государственной политики по поддержке предприятий транспортного машиностроения Алтайского края на примере открытого акционерного общества холдинговой компании «Барнаултрансмаш» в 1999–2008 гг.	76
Бурнаков В.А., Бурнаков А.А., Цыденова Д.Ц. Из истории изучения культа фетишей – <i>tööc'öö</i> у хакасов в отечественной этнографии (конец XVIII – вторая половина XX в.)	81
Гергилев Д.Н., Дуреева Н.С. Роль реформ М.М. Сперанского в управлении Сибирью	88
Дмитриенко Н.М. Императорский Томский университет и сибирское купечество: опыт взаимодействия	94
Ермекбай Ж.А. Формирование и развитие науки Советского Казахстана	103
Зиновьев В.П. Этапы хозяйственного освоения Северной Азии. Демографический аспект	111
Кичера В.В. Источники социальной истории греко-католической церкви Чехословакии (1918–1939 гг.)	115
Кладова К.Ю. «Дефицитные товары – злоба дня»: к вопросу об обеспеченности курганцев товарами легкой промышленности в 1920–1930-х гг.	123
Матвеева Е.В. Институционализация экологических движений Европы: от появления общественных организаций до политических партий	129
Морозов С.В. К вопросу о военно-политическом сотрудничестве Польши и Японии против СССР (1931–1935)	138

CONTENTS

PHILOLOGY

Androsova S.V., Guseva S.I., Derkach S.V., Morozova O.N.	
Elision in spontaneous speech (based on English)	5
Bazhenova Ya.V. Poetics of I.A. Bunin's “Happy House”: proper noun – art detail – narrative	14
Bankova T.B., Ugrumova M.V. Dialect “Dictionary of Childhood”: in search of a lexicographical format (a case study of the Middle Ob dialects)	22
Demeshkina T.A. The transformation of dialect communication under the mass media influence	29
Isakova A.A. Russian loanwords in the <i>Dictionary of the Dialects of Siberian Tatars</i> by D.G. Tumasheva	34
Obdalova O.A., Minakova L.Yu., Soboleva A.V. The study of the role of context in sociocultural discourse interpretation through the discursive-cognitive approach	38
Smirnova E.A. Functioning of denominal verbs in business discourse (corpus-based analysis of texts from the <i>Financial Times</i>)	46
Gillespie D.Ch., Gural S.K. Film adaptation and cultural politics: the Russian approach to screening literature	52
Régnier J.-C., Bello S.E.L., Kuznetsova E.M. Normative approach to ethnomathematics: linguistic and philosophical grounds	57

HISTORY

Afanasova E.N. The formation of the personnel of preschool institutions in Eastern Siberia in the 1920s–1930s	64
Badikov R.A. “Inveterate ‘Illness’ of prejudice against partisans”. Relationships between G. Eiche, Commander of the 5th Army of the Workers’ and Peasants’ Red Army, and the insurgent forces of Western Siberia (1919–1920)	70
Brumm K.A. Implementation of the state policy to support the Altai Krai transport engineering enterprises (a case study of the holding company Barnaultransmash, 1999–2008)	76
Burnakov V.A., Burnakov A.A., Tsydenova D.T. The study of the cult of fetishes – töös of the Khakas people in Russian ethnography (late 18th – second half of the 20th centuries)	81
Gergilev D.N., Dureeva N.S. The role of M.M. Speransky’s reforms in the administration of Siberia	88
Dmitrienko N.M. Imperial Tomsk University and Siberian merchants: the experience of co-operation	94
Ermekbay Zh.A. The formation and development of the Soviet Kazakhstan science	103
Zinoviev V.P. Periods of economic development in North Asia. The demographic aspect	111
Kichera V.V. Social history sources of the Greek-Catholic Church of Czechoslovakia (1918–1939)	115
Kladova K.Yu. “Scarce goods as the topic of the day”: on consumer goods supply of Kurgan residents in the 1920s–1930s	123
Matveeva E.V. Institutionalization of environmental movements in Europe: from the emergence of non-governmental organizations to political parties	129
Morozov S.V. On military-political cooperation between Poland and Japan against the Soviet Union (1931–1935)	138

Скочилова В.Г. Динамика ценностно-идеологического измени рения политической жизни России 1990-х гг. (к 25-летней годовщине путча ГКЧП)	145
Хаминов Д.В. Научно-организационная деятельность историков второй половины XX в. по подготовке фундаментальных трудов по истории Сибирского региона	149
Храмцов А.Б. Реформирование органов местного самоуправления в городах Томской губернии (март–октябрь 1917 г.)	157
Шашкова Я.Ю. Динамика руководящего состава региональных отделений политических партий в Юго-Западной Сибири в 1990–2000-е гг.	162

ПРАВО

Ахмедшина Н.В. Механизм взаимодействия между жертвой преступления и преступником	172
Гладун Е.Ф., Захарова О.В. Этические основы международного экологического права	177
Кочетов Р.М. К вопросу о необходимости государственной регистрации обременения права собственности на объект недвижимости правом ссуды	182
Макарова Н.А. Сущность и значение категорий «реализация функций права» и «формы реализации функций права»	187
Пиук А.В. Роль суда в установлении истины: собрать доказательства самому или возвратить уголовное дело для дополнительного расследования?	193
Татаринов С.А. О формах взаимодействия между Конституционным Судом Российской Федерации и органами государственной власти Российской Федерации	198
Григорьев В.Н., Зайцев О.А. Новый инструмент правового регулирования статуса участников уголовного производства	205

КРАТКИЕ СВЕДЕНИЯ ОБ АВТОРАХ	210
--	-----

Skochilova V.G. Dynamics of the axiological and ideological dimension of Russian political life of the 1990s (the 25th anniversary of the 1991 Soviet coup d'état attempt)	145
Khaminov D.V. Research and organizational activities of historians of the second half of the 20th century on the preparation of fundamental works on the history of the Siberian region	149
Kramtsov A.B. Reforms of local governments in the cities of Tomsk Province (March–October 1917)	157
Shashkova Ya.Yu. Dynamics in the elite of the south-west Siberian regional branches of Russian political parties in the 1990s–2000s	162

LAW

Akhmedshina N.V. The mechanism of interaction between the victim of the crime and the criminal	172
Gladun E.F., Zakharova O.V. Ethical foundations of international environmental law	177
Kochetov R.M. On the necessity of the state registration of real estate encumbrance by loan rights	182
Makarova N.A. The essence and meaning of the categories “law function implementation” and “forms of law function implementation”	187
Piyuk A.V. The role of the court in establishing the truth: to collect evidence or to return a criminal case for further investigation?	193
Tatarinov S.A. The forms of cooperation of the Constitutional Court of the Russian Federation and the bodies of state authority of the Russian Federation	198
Grigoryev V.N., Zaitsev O.A. A new instrument of legal regulation of the status of participants in criminal proceedings	205

BRIEF INFORMATION ABOUT THE AUTHORS	210
--	-----